

ABSTRAK

Skripsi dengan judul "Fungsi Penyuluh Agama Islam KUA Kecamatan Ngunut Pada Pasangan Muda Perspektif Masalah Mursalah" yang ditulis oleh Farah Alma Fauziyah, NIM. 126102212143, Program Studi Hukum Keluarga Islam, dibimbing oleh Muhammad Khoiri Ridlwan, M.H.I.

Penelitian ini dilatarbelakangi oleh keretakan hubungan rumah tangga pada pasangan muda yang baru memulai masa perkawinan belum genap sepuluh tahun. Kementerian Agama Kabupaten Tulungagung menugaskan penyuluh agama Islam di setiap KUA Kecamatan untuk ikut serta terjun langsung dalam salah satu fungsinya melestarikan keluarga sakinah dengan memberikan pelayanan dan penerangan pada masyarakat.

Rumusan masalah skripsi ini adalah: (1) Bagaimana fungsi penyuluh agama Islam dalam penyelesaian problematika pasangan muda di KUA Kecamatan Ngunut? (2) Apa faktor penghambat dan pendukung fungsi penyuluh agama Islam dalam penyelesaian problematika pasangan muda di KUA Kecamatan Ngunut? (3) Bagaimana fungsi penyuluh agama Islam dalam penyelesaian problematika pasangan muda di KUA Kecamatan Ngunut dalam perspektif Masalah Mursalah?

Metode penelitian yang digunakan adalah penelitian kualitatif dengan lokasi penelitian di Kantor Urusan Agama Kecamatan Ngunut Kabupaten Tulungagung. Memiliki Sumber data yang terdiri dari data primer yakni langsung diperoleh dari informan penyuluh agama Islam, Ketua KUA, dan salah satu pasangan yang pernah berkonsultasi dengan melakukan wawancara dan mengambil dokumentasi. Sedangkan data sekunder didapat dari beberapa buku dan jurnal yang berhubungan dengan objek penelitian. Teknik pengumpulan data melalui observasi, wawancara, dokumentasi serta menganalisis data dan pengecekan keabsahan data.

Hasil penelitian menunjukkan bahwa: (1) fungsi penyuluh agama Islam telah sesuai dengan keputusan Menteri Agama nomor 769 tahun 2018 tentang tugas pokok dan fungsi penyuluh agama Islam. (2) memiliki penghambat dan

pendukung yang perlu dikembangkan dan ditingkatkan kembali. (3) dalam pandangan Masalah Mursalah, fungsi penyuluh agama Islam dalam penyelesaian problematika telah sesuai dengan syarat dan objek hukum yakni mendatangkan manfaat dan menolak kemudorotan yang akan terjadi serta memelihara jiwa dan akal manusia.

Kata kunci: Penyuluh Agama Islam, Penyelesaian Problematika Pasangan Muda, Masalah Mursalah

ملخص

الرسالة بعنوان "وظيفة مرشدين الدين الإسلامي في مكتب شؤون الدين في منطقة نغوت في الأزواج الشابة من منظور المصلحة المرسلّة" التي كتبتها فراح ألما فوزية، 126102212143، برنامج دراسات قانون الأسرة الإسلامية، تحت إشراف محمد خيرى ريدوان.

تستند هذه الدراسة إلى خلفية تفكك العلاقات الأسرية بين الأزواج الشابة الذين بدأوا حياتهم الزوجية منذ أقل من عشر سنوات. وقد كلفت وزارة الشؤون الدينية في مقاطعة تولونغاونغ مرشدي الدين الإسلامي في كل مكتب شؤون الدين في المقاطعات للمشاركة بشكل مباشر في إحدى وظائفهم، وهي الحفاظ على الأسرة السكينة من خلال تقديم خدمات وإيضاحات للمجتمع.

صياغات مشكلة هذه الأطروحة هي: (1) كيف هي وظيفة المرشدين الدينيين الإسلاميين في حل مشاكل الأزواج الشباب في مكتب الشؤون الدينية في مقاطعة نجونوت؟ (2) ما هي العوامل المثبطة والداعمة لوظيفة المرشدين الدينيين الإسلاميين في حل مشاكل الأزواج الشباب في مكتب الشؤون الدينية في مقاطعة نجونوت؟ (3) كيف هي وظيفة المرشدين الدينيين الإسلاميين في حل مشاكل الأزواج الشباب في مكتب الشؤون الدينية في مقاطعة نجونوت من منظور المصلحين المرسلين؟

طريقة البحث المستخدمة هي البحث الكيفي مع تحديد موقع البحث في مكتب الشؤون الدينية في مقاطعة تولونغاونغ بمقاطعة نغونوت تولونغاونغ. ويتكون مصدر البيانات من البيانات الأولية، والتي يتم الحصول عليها مباشرة من المبلّغين من المرشدين الدينيين الإسلاميين، ورئيس مكتب الشؤون الدينية في المصلحة، وأحد الأزواج الذين تمت استشارتهم من خلال إجراء المقابلات وأخذ الوثائق. بينما يتم الحصول على البيانات الثانوية من العديد من الكتب والمجلات ذات الصلة بموضوع البحث. تقنيات جمع البيانات من خلال الملاحظة والمقابلات والتوثيق وكذلك تحليل البيانات والتحقق من صحة البيانات.

أظهرت النتائج ما يلي: (1) أن وظيفة المرشدين الدينيين الإسلاميين تتفق مع قرار وزير الشؤون الدينية رقم 769 لسنة 2018م بشأن الواجبات والوظائف الرئيسية للمرشدين الدينيين الإسلاميين. (2) لها مثبطات وداعمة تحتاج إلى تطوير وتحسين مرة أخرى. (3)

من وجهة نظر المصلحة المرسلّة، فإن وظيفة المرشد الديني الإسلامي في حل المشكلات تتفق مع مقتضيات ومقاصد الشريعة، وهي جلب المصالح ودرء المفسدات التي ستحدث، والمحافظة على نفوس البشر وعقولهم.

الكلمات المفتاحية المرشد الديني الإسلامي، حل مشكلات الأزواج الصغار، المصلحة المرسلّة

ABSTRACT

Thesis with the title "The Function of Islamic Religious Counselors of the KUA of Ngunut District in Young Couples from the Perspective of Maslahah Mursalah" written by Farah Alma Fauziyah, NIM. 126102212143, Islamic Family Law Study Program, guided by Muhammad Khoiri Ridlwan, M.H.I.

This research is motivated by the breakdown of household relationships in young couples who have just started the marriage period not even ten years. The Ministry of Religious Affairs of Tulungagung Regency assigns Islamic religious instructors in each District KUA to participate directly in one of its functions to preserve the *sakinah* family by providing services and information to the community.

The problem formulations of this thesis are: (1) How is the function of Islamic religious instructors in solving the problems of young couples at the KUA of Ngunut District? (2) What are the inhibiting and supporting factors for the function of Islamic religious instructors in solving the problems of young couples at the KUA of Ngunut District? (3) How is the function of Islamic religious instructors in solving the problems of young couples at the KUA of Ngunut District in the perspective of Maslahah Mursalah?

The research method used is qualitative research with the research location at the Religious Affairs Office of Ngunut District, Tulungagung Regency. Has a data source consisting of primary data, which is directly obtained from informants of Islamic religious instructors, Head of KUA, and one of the couples who have consulted by conducting interviews and taking documentation. While secondary data is obtained from several books and journals related to the object of research. Data collection techniques through observation, interviews, documentation as well as analyzing data and checking data validity.

The results showed that: (1) the function of Islamic religious instructors has been in accordance with the Minister of Religion's decision number 769 of 2018 concerning the main duties and functions of Islamic religious instructors. (2) has inhibitors and supporters that need to be developed and improved again. (3) in

the view of Maslahah Mursalah, the function of Islamic religious instructors in solving problems is in accordance with the requirements and objects of the law, namely bringing benefits and rejecting the disadvantages that will occur and maintaining human souls and minds.

Keywords: Islamic Religious Counselors, Settlement of Problems of Young Couples, Maslahah Mursalah